
     جواد محرمی
در هفته هنر انقاب اس�امي  قرار داری�م و به همین 
مناس�بت »جوان« ب�ا ک�وروش زارعی، مدی�ر مرکز 
هنرهای نمایش�ی حوزه هنری گفت و گو کرده است.

    
فکر مي کنید هنر در ایران با انقاب اس�امي  
چقدر تحت تأثیر قرار گرفت و وضعیت هنر در 
ایران در حال حاضر با همه فراز و فرودها چه 
اندازه و از چه ابعادی با پدیده ای چون انقاب 

نسبت پیدا مي کند؟
اصلًا قابل مقایسه نیست یعنی در واقع هنر پیش از انقلاب 
با هنر بعد از انقلاب تفاوت ماهوی دارد، یعنی آنچه که الان 
در سینما، در تئاتر، در هنرهای تجسمي،  در ادبیات، در شعر 
و در رشته های مختلف هنری رخ داده اصلًا قابل مقایسه با 
قبل از انقلاب نیست. اتفاقات بزرگ و درخشانی در عرصه 
کارهای فرهنگی و هنری نسبتِ به گذشته داشته ایم. شما 
نگاه کنید به سینمای ایران قبل از انقلاب با سینمای بعد 
از انقلاب. یا همین سینمای یک دهه  اخیر ما بسیار رشد 
داشته، در تئاتر هم همین اتفاق افتاده، تئاتر قبل از انقلاب 
با تئاتر بعد از انقلاب قابل مقایسه نیست ولی خب اساتیدی 
بودند و زحماتی کشیدند که الان هم هستند؛ پیشکسوتان 
ما که در تئاتر کار می کنند. رشد فزاینده ای که در تولید، در 
اجرا، در نوع نگاه اجراها، در سبک اجراها و در شیوه نگارش 

نمایش نامه ها اتفاق افتاده.
یا هنرهای تجس��مي  قبل از انقلاب، ما اصلًا به آن شکل 
هنر تجسمي  نداشتیم. هر اتفاقی که بعد انقلاب در هنر 
تجسمی، ادبیات و شعر رخ داده درخشان است. به همین 
جهت در هنر بعد از انقلاب پیش��رفت هایی داشتیم. در 
رشته های مختلف در واقع به استانداردهای جهانی دست 
پیدا کردیم و توانستیم در دنیا خودمان را معرفی کنیم، در 

خیلی از جشنواره ها صاحب جوایز بسیار موفق شدیم.
توانستیم هنرمان را در رشته های مختلف هنری به دنیا 
معرفی کنیم. دنیا الان جور دیگری به ما نگاه می کند ، به 
هنرمندان ما، به آثار و تولیدات م��ا و این ها همه حاصل 
اتفاقات مبارکی اس��ت که در این ۴۱ سال بعد از انقلاب 
رخ داده و اینکه چه اندازه و در چه ابعادی در واقع با پدیده 
انقلاب نسبت پیدا می کند. در خیلی از رشته ها توانستیم 
این نسبتِ را ایجاد کنیم البته در همه رشته ها این اتفاق 
افتاده. در سینما و تئاتر هنرمندان نسبت های خودشان را 
با انقلاب پیدا می کنند هرچند کم است و باید بیش از این 
باشد و ما باید تلاش کنیم که نسبت انقلابی در رشته های 
هنری را بیش��تر ایجاد کنی��م ولی به هر حال هس��تند 
روشنفکرنماهایی که با نوع تولیداتشان و نوع نگاه شان به 
هنر لطمه وارد می کنند  و در راستای اهداف انقلاب نیست 
و نسبتی با انقلاب ندارد و دل زدگی هایی در جامعه برای 
مردم ایجاد می کنند. اگر ما می خواهیم هنرمان با انقلاب 
بیشتر نس��بت پیدا کند باید هزینه کنیم، وقت بگذاریم، 

باید برایش کار و سرمایه گذاری کنیم.
مس��ئولان و متولیان فرهنگی، سیاستمداران و دوستان 
ما در مجلس هنوز برایش��ان جا نیفتاده که اگر پیامبری 
بخواهد در این زمانه مبعوث شود معجزه رسالتش سینما، 
تئاتر، ادبیات و رسانه اس��ت. این امر اگر برای متولیان و 
سیاس��تمداران و آنهایی که قوانین را تصویب می کنند 
جا بیفتد امور فرهنگی ما پیش��گام خواهد شد. فرهنگ 
و هنر الان نقش اساس��ی و بنیادینی در جنگ سرد دارد. 
مسئولان ما متوجه نیستند که جنگ اصلی در جهان امروز 

جنگ رسانه ای و فرهنگی و هنری است.
رسانه های بیگانه ای از انگلیس و فرانسه و امریکا در منطقه 
ما حضور دارند، اگر رسانه های وهابی و سعودی و انگلیسی 
و امریکایی جولان مي دهند در واقع به خاطر این است که 
الان جنگ این شکلی ش��ده است، جنگ رسانه ای شده، 
جنگ روانی شده. به  خاطر همین آنها بعضی وقت ها در 
جنگ رسانه ای از ما پیش��ی می گیرند و برنده می شوند 
و فضای دروغی که راه می اندازند با بازی های رس��انه ای 
خیلی جاه��ا از ما جلو می زنند. در کش��ور م��ا عده ای از 

مدی��ران مي دانند که فرهنگ مهم اس��ت اما اهمیت آن 
را دقی��ق درک نکرده اند. خیل��ی از اتفاق��ات اخیر مثل 
فتنه هایی که برپا شد، انقلاب مخملی که در فضای کشور 
می خواستند راه بیندازند که الحمدلله با شکست مواجه 

شد با استفاده از ابزار هنری طراحی شده بود.
شورش ها و فتنه های خیابانی که همه بازی های رسانه ای 
بود که آ ن وری ه��ا راه انداختند و خیل��ی خوب هدایت 
کردند. سال ها سرمایه گذاری کردند و ما از این غافلیم ما 
اگر مي خواهیم اتفاقات بزرگی را رقم بزنیم، بتوانیم دفاع 
بکنیم، بتوانیم حمله بکنیم که بهترین دفاع، حمله است. 
ما سال ها دفاع کردیم اما الان آدم هایی را تربیت کردیم. 
آدم های بادانش و تحصیلکرده ای داریم که الان باید حمله 
کنیم و دیگر نباید در حال دفاع باش��یم. دفاع باید تمام 
ش��ود؛ همین کاری که با پایگاه امریکایی عین الاسد در 
عراق کردیم. ما باید الان در حوزه فرهنگ و هنر در حال 
حمله باشیم و برای اینکه حمله بکنیم متأسفانه تدارک و 
پشتیبانی نداریم و فکری به حالش نکرده ایم. ما باید برای 
این ماجرا هم مثل مس��ئله نظامي  فکر کنیم و در عرصه 
فرهنگ و هنر، مخصوصاً هنر  باید تجهیزات لجستیکی، 
پشتیبانی و حمایت های قوی داش��ته باشیم که بتوانیم 
حمله کنیم. الان زمان، زمان حمله است و ما این توانایی 

را داریم که حمله کنیم.

فکر مي کنید در حال حاض�ر فاصله ما با هنر 
اصیل و واقعی چقدر است؟

به هر ح��ال ما چ��ون در جامعه ایرانی اس��لامي  زندگی 
می کنیم با هنر اصیل و واقعی فاصله نداریم. همان طور که 
عرض کردم اگر ما واقعاً هنر را به عنوان یک ابزار تأثیرگذار 
بر فکر و اندیشه و احساس��ات جامعه بشری قبول داشته 
باشیم و توجه ویژه ای به آن کنیم می توانیم صددرصد به 

این اتفاق دست پیدا کنیم.
اما اینکه ما واقعاً با هنر اصیل خیلی فاصله داشته باشیم 
این طور نیست. به هر حال ما در یک کشور اسلامي  زندگی 
می کنیم، در جمهوری اس��لامي  زندگی می کنیم. پایه و 
اس��اس کار فرهنگی و هنری موازین انقلابی و اس��لامي  
اس��ت و نمی تواند فاصله ماهوی داشته باش��د لذا به آن 
درجه مطلوب و ایده آل نرسیده ایم، اگر مسئولان حمایت 
کنند و اگر برایش اهمیت و ارزش قائل باش��یم به درجه 
عالی و متعالی مدنظر خواهیم رس��ید . من فکر می کنم 
اگر به جوان های از راه رسیده و جوان های بااستعداد که 
علاقه مند هستند بها بدهیم در واقع می توانیم آنها را در 
مسیر فضای انقلاب قرار دهیم. اگر سرمایه گذاری کنیم 
بیش��تر راه را رفته ایم و به آن ش��رایط هنر اصیل ایرانی 

نزدیک شده ایم.
 در این 40 سال عملکرد ما تا چه اندازه در فراز 
و فرود شکل گیری هنر در ایران چه به لحاظ 
مثبت و چه منفی اثرگذار بوده است؟ کجا راه 
را اش�تباه رفتیم و کجا نش�انه گیری هایمان 

درست بوده است؟
ف��راز و فروده��ای زی��ادی داش��تیم. ما بعض��ی مواقع 
سیاس��تگذاری های غلطی داریم، مثلًا در حوزه س��ینما 
درست س��ازماندهی و برنامه ریزی نکردیم، یک جاهایی 
در اوایل انقلاب خیلی خوب رفتیم. ش��اید در اوایل دهه 
۷۰، خوب بودیم بعد رها کردیم. الان هم کمي  سینمای 
ما بیشتر رها شده و سیاستگذاری مشخص و چشم انداز 
درستی برای آن نداریم. وقتی ما چشم انداز درست نداشته 
باشیم باعث می شود مسیر را اشتباه برویم. شاید یک مسیر 
را درست طی کردیم؛ می خواهیم در واقع به مسیر دیگری 
برویم اما چون چشم انداز درستی نداریم یک آن مي بینید 
راه را غلط می رویم. ما در بعضی مواقع حتی در تئاتر و در 

هنرهای تجسمي  چشم انداز درستی نداشتیم. وقتی شما 
چشم انداز درستی نداش��ته باشی نمی توانی برنامه ریزی 
درستی داشته باشی، وقتی برنامه ریزی درستی نداشته 
باش��ید قطعاً به هدفی که مطلوب است نخواهید رسید. 
همه اینها باعث می ش��ود بعضی مواقع مس��یر را اشتباه 
برویم. خیلی وقت ه��ا در خیلی از رش��ته های هنری در 
عرصه سیاستگذاری فرهنگی و هنری راه را اشتباه رفتیم 
و هنوز هم داریم این اشتباهات را تکرار می کنیم. باید یک 
اتاق فکر داشته باشیم و ببینیم ما از سینما، شعر، تجسمی، 

ادبیات، تئاتر، داستان و... چه می خواهیم. 
معلوم نیست چه می  خواهیم به همین دلیل راه را اشتباه 
می رویم و این خطا ه��ا را بارها تک��رار می کنیم و بعد به 
بن بست می خوریم. حالا می آییم یک راه دیگر را امتحان 
کنیم ب��دون هیچ برنامه ری��زی ای به بن بس��ت دیگری 
می خوریم. امیدوارم بعد ۴۰ س��ال که از انقلاب گذشته 
بفهمیم که چه می خواهیم. بدانیم در عرصه بین الملل و 

تولیدات بین المللی مان در چه مسیری حرکت کنیم.
فکر می کنم آزم��ون و خطاهای م��ان را انج��ام داده ایم 
هرچند که هنر همیش��ه فضای آزمون و خطاست اما نه 
آزمون و خطا در راس��تای اهداف و چش��م انداز و اینکه 
باری به ه��ر جهت و هرطور ک��ه بخواهیم فک��ر کنیم و 
هرکس که مس��ئولیت فرهنگی در یک ارگان یا نهادی 
گرفت بگوید حالا من بخواهم این راه را تجربه کنم. باید 
عقبگرد کنیم و به گذشته نگاه کنیم ببینیم چه راه هایی 
رفتیم و چ��ه راه هایی موفقیت آمیز ب��وده و چه راه هایی 
موفقیت آمیز نبوده و به بن بس��ت خوردیم. باید راه های 
خوب را نصب العین قرار دهیم و مسیر کارهای موفقی که 
اتفاق افتاده را ادامه دهیم و اگر می خواهیم تجربه کسب 
کنیم باید راه های جدید که مي خواهیم در آن گام برداریم 
را با مطالعه، برنامه ریزی و هوشمندانه ترسیم کنیم نه به 
هر شکلی که دلمان خواست عمل کنیم. اگر این بحث را 
هر طور که دلمان خواست انجام دهیم باعث می شود که 
هم پول بیت المال را هدر بدهیم و هم دچار اشتباه شویم 
و مشکلاتی را در جامعه فرهنگی و هنری و عموم جامعه 

به وجود بیاوریم.
برخی فکر مي کنن�د هنر انقاب�ی لزوماً باید 
درباره موضوعات انقابی باشد، مثاً به بخشی 

از تاریخ انقاب و جنگ اشاره کند اما از سویی 
دیگر عده ای معتقدند هن�ری که در خدمت 
اعتای اخاق معنویت و رفع مشکات جامعه 
به شکلی اصولی باش�د نیز مي تواند انقابی 

باشد. نظر شما چیست؟
این مس��ئله را من همیش��ه گفت��ه ام، هن��ر چیزی جز 
مکارم الاخلاق نیس��ت. پیامبر اک��رم )ص( فرمودند انی 
بعثت لاتمم مکارم الاخلاق / من مبعوث شده ام که مکارم 

اخلاق را تمام کنم.
کار هنری چیزی جز مکارم الاخلاق نیس��ت. در واقع اگر 
ما این مس��یر را در رشته های هنری درس��ت برویم، کار 
انقلابی و کار اسلامي  انجام داده ایم. به دفاع مقدس باید 
بپردازیم، به تاریخ انقلاب، به فراز و فرود هایی که انقلاب 
داشته و دستاوردهایی که داشتیم باید بپردازیم اما صرفاً 
کار انقلابی در واقع پرداختن به شکل مستقیم به انقلاب 
نیس��ت. همان طور که ع��رض کردم هر چیز انس��انی و 
ارزش های اخلاقی که ما به آن بپردازیم کار انقلابی است. 
فیلم بچه های آس��مان یک موضوع کاملًا انقلابی، تفکر، 
ایده و اندیشه برخاسته از انقلاب اسلامي  است. لذا ما باید 
به مسائل معنوی، انس��انی و اخلاقی در جامعه بپردازیم. 
هنرمندان رسولان جامعه خودشان هستند  . هنرمندان 
در واقع رهرو پیامبران و ائمه هس��تند . هنرمند باید قدر 
خودش را بداند. هنرمند باید بداند هنری که خداوند به او 

داده یک موهبت الهی است. 
چرا آدم های دیگ��ر نمی توانند کار س��ینما و تئاتر انجام 
بدهند، کتاب بنویسند یا نقاشی بکنند؟ چرا یک هنرمند 
می توان��د آن کار را انجام بدهد چ��ون عنصر خلاقیت و 
عنصر هنری یک موهبت الهی است که پروردگار به انسان 
هنرمند عطا کرده و به هر انس��ان دیگری نداده است. لذا 
هنرمند باید قدر خودش را بداند و در مس��یری حرکت 
کند که ب��رای ارزش های انس��انی و ارتق��ای ارزش های 
اخلاقی جامعه و حتی فرات��ر از جامعه خودش، دنیا، گام 
بردارد. هنرمندی که در این مسیر حرکت بکند، هنرمند 

انقلابی است.
به هر حال جایگاه انقلاب اسلامي  مشخص است و حتی 
قانون اساسی ما بر اساس دستورالعمل ها و قوانین قرآن 
نوشته شده است. هرچند برخی قوانین ما در شرایط امروز 
باید دستخوش تغییراتی بش��ود، مخصوصاً قوانینی که 
راجع به کار فرهنگی نوشته شده است، یا شورای انقلاب 
فرهنگی، باید بازنگری هایی روی مصوبات بکند که به روزتر 
باش��د مثل احکام اولیه و احکام ثانویه که در دین داریم. 
دین می گوید شما بر اساس ش��رایط روز می توانید یک 
سری استفتائات جدید که در احکام ثانویه است را تغییر 
دهید. برای آنکه جامعه اسلامي  بتواند در مسیر پیشرفت 
قرار بگیرد احکامي  به نام احکام ثانویه صادر می شود. در 
فرهنگ و هنر هم باید دوستان در مجلس شورای اسلامي، 
 در دولت و در شورای انقلاب فرهنگی قوانین جدید وضع 
کنند که اتفاقات جدیدی را ب��ه وجود بیاورند و مطابق با 
زمان مان پیش برویم. محضر مق��ام معظم رهبری بودم، 
ایشان فرمودند شما فکر می کنید وقتی ما می گوییم یک 
فیلم دینی بای��د کار بکنید حتماً باید راج��ع به نوع نماز 
خواندن، روزه گرفتن یا احکام باید فیلم ساخت یا کتاب 

نوشت؟ نه مثلًا امکان دارد شما راجع به عدالت، راجع به 
رفتار های درست یک خانواده یا راجع به قضاوت یک فیلم 

بسازید، این کار هم کار دینی است.
با توجه به آس�یب هایی که در ح�وزه نمایش 
وجود دارد و آثار سخیف و بی ارزش نمایشی 
و حتی آثاری که دچار سیاه نمایی و دلمردگی 
اجتماعی هستند، نقش هنرمندان متعهد در 

اعتای هنر انقابی و ارزشی چیست؟
به هر حال ما باید ببینیم چه کاری کرده ایم، چه قدم هایی 
برداشته ایم، چه سرمایه گذاری ای کرده ایم، چه حمایتی 
از آثار نمایشی تئاتر کردیم که الان سر از اینجا درآورده 
و شاهد کارهای بی ارزش و سطحی و مبتذل روی صحنه 

هستیم.
یعنی اینکه ما چشم انداز و برنامه ریزی درستی نداشته ایم 
و حمایت نکرده ایم. آن طور که باید به میدان نیامده ایم و 
برای تئاتر اهمیت قائل نشده ایم. الان واقعاً تئاتر رها شده 
است. تئاتر نه برای دولت و نه مجلس مهم نیست. هنری 
است که هم تأثیرگذاری اندیشه ای دارد، هم تأثیرگذاری 
احساسی و هم بر تفکر و عقل انسان تأثیر می گذارد، هم بر 
احساس و روح و روان انسان تأثیر می گذارد. تئاتر یک هنر 
زنده است. رهبر معظم انقلاب می فرماید: تئاتر منبر است 
بلکه فراتر از منبر است. یعنی ارزشگذاری و تأثیرگذاری 
این هنر آن قدر بالاس��ت که رهبر ما راجع به تئاتر  چنین 
اظهارنظری می کند. تئاتر مث��ل منبری می ماند که یک 
واعظ بر منبر نشسته و هزار نفر مخاطب دارد و دارد راجع 
به یک مقوله انس��انی، ارزش اخلاقی، دین��ی و مذهبی 
سخنرانی می کند و روی مردم و مخاطبان خودش تأثیر 

می گذارد.
تئاتر یک قدرت جادویی دارد. یک قدرت ماورایی که ما 
از آن غافلیم و چون غافل ش��دیم، رهایش کردیم همین 
اتفاق می افتد. به هنر نمایش باید توجه بیش��تری شود. 
باید دولت و مجلس سرمایه گذاری کنند. باید مسئولان 
فرهنگی براي تئاتر ارزش قائل ش��وند. تنها هنر انسانی 
است که در واقع به موضوع انسان می پردازد.  این هنر خلق 
شده است برای اینکه راه سعادت بشری را ترسیم کند. ما 
در تئاتر چیزی جز اخلاق و ارزش های انس��انی نداریم، 
یک هنر کاملًا انسانی است. تئاتر تا زمانی که رها شود و 
حمایت مالی نشود وضع همین است و روز به روز به بیراهه 
و کج راهه خواهد رفت و دچار فساد خواهد شد. تئاتر یک 
هنر والا است. هنری که با تعقل و اندیشه انسان بیشتر کار 

دارد و روی فکر انسان کار می کند.
دلیل این غفلت چیست؟ به طور کلی به نظر 
می رسد در هنرهای نمایشی در حال پسرفت 

هستیم.
به نظر من تئاتر در مدارس از ابتدایی باید به بچه ها آموزش 
داده شود و جزو کتب درسی باشد زیرا قرار است یک هنر 
انسان ساز باشد. در هنر ما با انس��ان، با اندیشه انسان، با 
تفکر انسان، با تعقل انسان و با رشد اندیشه و عقل انسان 
کار داریم. ما در رشته های مختلف درس می خوانیم  که به 

جامعه انسانی کمک کنیم .
همه ای��ن راهکارهای کمک ب��ه جامعه انس��انی درون 
تئاتر نهفته اس��ت و وجود دارد. نمی دانم چرا تئاتر برای 
دولتمردان و قانونگذاران ما بی ارزش اس��ت؟! تا در تئاتر 
مسئله ای به وجود می آید همه ش��اخک ها تیز می شود 
که چرا در تئاتر این اتفاق افتاده و چرا این ابتذال در تئاتر 

رخ داده؟
تئاتر اگر مثل یک بچه ب��ی پدر و م��ادر و بی خانواده در 
کوچه و خیابان رها شود، وضع بدتر هم خواهد شد . اگر به 
هنرمند تئاتر سر زدی و به او توجه کردی و وارد گفت وگو 
شدی، اگر مسائل اقتصادی اش را حل کردی و حمایتش 

کردی، آن موقع می توانی از تئاتر انتظار داشته باشی.
وقتی ش��ما تئاتر را رها کردی، نباید انتظار داشته باشی 
که در مسیر ارزش های انس��انی و انقلابی و مسائل دینی 
گام بردارد. وقتی می توانیم بگوییم تئاتر انقلابی داریم که 

حمایتش کرده و برایش برنامه ریزی کرده باشیم.

   حسین حقیقی
سال قبل تلویزیون در فروردین ماه با پخش سه مجموعه 
نون خ، زوج ی��ا فرد و بر س��ر دوراهی به لح��اظ مجموعه 
نمایشی نه موفق اما وضعیت بهتری نسبت به امسال داشت. 
برای مثال س��ریال دوپین��گ نقاط ضعف زیادی داش��ت 
هرچند سوژه نابی برای تبدیل شدن به یک اثر موفق داشت 
اما حیف که آش��فتگی در روایت، آن  را ب��ه اثری معمولی 
تبدیل کرد. در واقع عجله در بیان هر چه زودتر ایده ها از سر 
ذوق یا شتابزدگی منجر به پریدن از این شاخه به آن شاخه 
شد و باعث سردرگمي  بیننده ش��د. دوپینگ قرار است تا 
پایان فروردین ادامه یابد اما بعید است از اینجا به بعد هم 
بهبودی در روایتش حاصل ش��ود. ایراد سردرگمي  برای 
دیگر سریال این ایام یعنی کامیون نیز صادق است. داستان 
س��ه جوان بیکار و دچار مش��کلات مالی با وجود داشتن 
زمینه های تبدیل شدن به کمدی موفق، به نوعی بلاتکلیف 
و بدون ساختار جلو مي رود و میان روایت داستان مستقل 
یا اپیزودیک و کنار هم قرار دادن آن سرگردان است و این از 
کارگردان باتجربه ای چون مسعود اطیابی بعید بود. به این 
جمع سریال میانبر شبکه پنج را هم بیفزایید که به لحاظ 
محتوایی و ساختاری هیچ نکته تازه و قابل توجهی نداشت و 
دچار تکرار است. اما سریال  پایتخت امسال پراشکال ظاهر 

شد و در قسمت های پایانی افت کرد.

   برنامه های ترکیبی و گفت وگو محور
اما عصر جدید از جمله برنامه هایی بود که تلویزیون حساب 
ویژه ای روی آن باز کرده بود، هر چند ساعت اولین پخشش 
همزمان با دورهمي  و از نقاط ضعف در برنامه ریزی تلویزیون 
محسوب می شد و به نظر تغییر زمان پخش یکی از این دو 
برنامه اصلًا مش��کلی در میزان بیننده ها ایجاد نمی کرد و 
حداقل دست خالی تلویزیون را این گونه عیان نمي ساخت. 
جدا از این جنس ش��رکت کننده های عصر جدید امسال 
تقریباً هم شکل برنامه سال قبل بود و به نظر با همین دست 
فرمان اگر پیش برود، دچار آسیب تکرار و چالش هیجان و 
اشتیاق در مخاطب می شود چراکه تماشای حرکات ورزشی 
تکراری و مشابه یا مثلاً شعبده یا حتی خوانندگی یا بازیگری 
رفته رفته برای بیننده نوعی دلزدگی و تکرار به همراه مي آورد 
که اش��تیاقش را برای همراهی کمتر می کند. با این وجود 
عصر جدید هنوز به آن مرحله نرس��یده و از پربیننده های 
فروردین امسال بود. دورهمي  دیگر برنامه قابل توجه نوروز 
امسال بود که حضور مهمانان و گفت وگوهای شکل گرفته 
آن را به برنامه موفق امسال تبدیل کرد و البته مانند گذشته 
بی حاشیه نبود و گرفتار حذفیات شد. دورهمي  البته تنها 
برنامه قابل توجه شبکه پربیننده نسیم بود و این شبکه به غیر 
از دورهمي  چیز دندانگیری برای عرضه نداشت. کودک شو 
نیز مانند سال قبل در این ایام با مهمانان ویژه از جنس افراد 

شناخته شده ساخته نشد و همین سبب شد تا شبکه نسیم 
یکی از ضعیف ترین نوروزهای سال های اخیر را تجربه کند.

   یک فرمول برای چند برنامه 
برنامه های گفت وگومحور ش��بکه ها ش��امل یک گام تا... 
شبکه یک، شب فیروزه ای شبکه پنج و دو نیمه ماه شبکه 
دو همگی از فرمول یکسان و با دعوت مهمانان ورزشکار و 
هنرمند امورشان را س��پری کردند. نوروز فوتبالی شبکه 
ورزش هم به سبک س��ال های قبل س��اخته شد و روی 
آنتن رفت و حاوی نکته ویژه ای نبود. در این حوزه تفاوت 
ش��اید با برنامه ای مثل قرنطینه با اجرای علی مسعودی 
رقم خورد. عیدانه عموپورنگ و دوقلوهای شبکه دو نیز از 
جمله برنامه هایی بودند که بیننده فراوان نداشت اما توجه 

گروه های سنی هدفشان را جلب کردند.
   فیلم سینمایی

ش��مایل پخش آثار س��ینمایی مانند س��ال های گذشته 
ترکیب��ی از آث��ار ایران��ی و غیرایران��ی ب��ود که ب��ه نظر 
بهترین هایش از شبکه های یک، سه و چهار روی آنتن رفت 

و بین شان آثار تحسین شده سال هم مي شد یافت.
   مستند و مسابقات تلویزیونی

مستند و مس��ابقات تلویزیونی امس��ال نیز چنگی به دل 
نمي زند، از مس��ابقه ایران با اجرای س��ام درخش��انی تا 
کودک شو با اجرای پژمان بازغی نکته تازه ای برای عرضه 

نداش��تند. هوش برتر ش��بکه نس��یم نیز همان مسابقه 
همیش��گی بود و جایش در میان برنامه های نوروزی مایه 
تعجب بود. این وضعیت برای مسابقه پنج ستاره شبکه پنج 
با اجرای حمید گودرزی و مسابقه کارساز هم صدق می کرد 
و محصول نهایی فاقد المان های جذاب برای پیگیری بود. 
در این میان مسابقه دستپخت با حضور و رقابت چهره های 
نام آشنا که البته بیشتر از مسابقه وجه سرگرمي  آن مورد 
تأکید بود ش��اید موفق و موردپس��ندتر به نس��بت دیگر 
رقبایش بود. تلویزیون در باب برنامه های مس��تند جذاب 
هم دس��ت خالی تری به نسبت س��ال های قبل داشت و 
برنامه هایی مثل بریم بسازیم یا مستندهای حیات وحش 

از حیث جذابیت چیزی در چنته نداشتند.
نوروز امسال با توجه به شرایط ویژه و در خانه ماندن مردم 
مي توانس��ت از موفق ترین س��ال های تلویزیون در جذب 
بیننده باشد اما نتیجه در عمل چیز دیگری بود چراکه بیشتر 
از همه دس��ت خالی تلویزیون را به رخ کشید که هنوز در 
مرحله آزمون و خطاست و ساعت های فراوانی از 2۴ ساعت 
شبانه روز در ایام نوروز بدون برنامه ای چشمگیر می گذشت 
تا مردم در روزهایی تعطیلی مراک��ز تفریحی و فرهنگی و 
حضور اجباری و حداکثری در خانه به جای چشم دوختن به 
برنامه های تلویزیون بیشتر سرشان در تلفن های همراه باشد 

و اوقات شان به گشت و گذار در فضای مجازی بگذرد.
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تئاتر اگر مث�ل یک بچه بی پ�در و مادر و 
بی خانواده در کوچه و خیابان رها ش�ود، 
وضع بدتر هم خواهد شد . اگر به هنرمند 
تئاتر س�ر زدی و به او توجه کردی و وارد 
گفت وگو شدی، اگر مسائل اقتصادی اش 
را حل کردی و حمایتش کردی، آن موقع 
 می توان�ی از تئاتر انتظار داش�ته باش�ی

معلوم نیس�ت چه می  خواهیم به همین 
دلی�ل راه را اش�تباه می روی�م و ای�ن 
خطا ها را بارها تکرار می کنی�م و بعد به 
بن بس�ت می خوریم. حالا می آییم یک 
راه دیگ�ر را امتح�ان کنیم ب�دون هیچ 
برنامه ری�زی ای ب�ه بن بس�ت دیگ�ری 
می خوریم. امیدوارم بعد 40 س�ال که از 
انقاب گذشته بفهمیم که چه می خواهیم. 
بدانی�م در عرصه بین المل�ل و تولیدات 
 بین المللی مان در چه مسیری حرکت کنیم

اکنون زمان حمله فرهنگی ماست
گفت وگوی »جوان« با کوروش زارعی، مدیر مرکز هنرهای نمایشی حوزه هنری

در سیاستگذاری فرهنگی و هنری راه اشتباه رفتیم، هنوز هم آن اشتباهات را تکرار می کنیم

فرصت ناب تلویزیون  در روزهای کرونایی
 فروردین امسال با توجه به شرایط ویژه و در خانه ماندن مردم

 مي توانست از موفق ترین سال های تلویزیون در جذب بیننده باشد اما نتیجه در عمل چیز دیگری بود


